
 پایداری ها در میانه دوگانه انتخاباتی
فتاح برگ برنده پایداری خواهد بود؟

با رسیدن به موعد آغاز ثبت نام داوطلبان انتخابات، نام 
سیدپرویز فتاح، رئیس ستاد اجرایی فرمان امام )ره( به طور جدی 
به گوش می رسد. نام فتاح در انتخابات ۱۳۹۶ نیز شنیده شد. 
کی از آن است که حمایت از فتاح یا سعید جلیلی  گمانه زنی ها حا
به نقطه اختلاف میان جبهه پایداری تبدیل شده و این جریان 
سیاسی به دو اردوگاه تقسیم شده است. هنوز مشخص نیست که 
فتاح گزینه پایداری خواهد شد یا سعید جلیلی. برخلاف جلیلی 
که دو دوره تجربه حضور در انتخابات را دارد )۹۲ شکست خورد و 
۱۴۰۰ به نفع سیدابراهیم رئیسی کناره گیری کرد(، فتاح برای اولین 

بار وارد این رقابت می شود. 
   اقدامات شاخص 

این نامزد احتمالی انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۰ به عنوان 
مدیری تحول خواه معرفی و شناخته می شود برخی معتقدند که 
فتاح کمیته امداد را متحول کرد و کارنامه مناسبی از شفاف سازی 
و ارائه گزارش عملکرد، طرح های اشتغال زایی، پوشش بیمه ای 
مددجویان و... را از جمله نشانه های این تحول می دانند. کارنامه 
کستری  فتاح در دوران وزارت نیروی دولت اول احمدی نژاد نیز خا
است و برای برخی مسائل مثل بحران آب و برق در سال ۱۳۸۷ نیز 
در این کارنامه وجود دارد. فرارو در مرداد ۱۳۸۸ در گزارشی به 
بررسی عملکرد فتاح در وزارت نیرو پرداخت. در آن زمان، تاخیر در 
انجام پروژه های آبی کشور، قطعی گسترده برق در سال ۱۳۸۷، عدم 
افزایش بهره وری، عدم تزریق نقدینگی کافی برای تکمیل پروژه ها 
و... از جمله نقاط ضعف کارنامه فتاح در وزارت نیرو محسوب 
می شود. اما به طور کلی، لایه حکمرانی کشور او را به عنوان مدیری 

قابل قبول می شناسد. 
 فتاح و پایداری

سیدپرویز فتاح تنها یک دوره چهار ساله را در دولت گذرانده 
کمیتی  و بقیه سوابق کاری او در نهاد های نظامی و اقتصادی حا
خلاصه می شود. حضور دولتی او نیز در یک وزارتخانه فنی و 
تخصصی بوده است. با توجه به سوابق فتاح، او بیش از آنکه 
یک مدیر سیاسی باشد، سوابقش بیشتر بر امور اقتصادی و 
فنی متمرکز است. در اینکه فتاح متعلق به طیف اصولگرایان 
است، شکی وجود ندارد. اما طی این سال ها، اردوگاه اصولگرایی 
دچار دسته بندی های جدیدی شده و حتی بعضی از اعضای 
جناح راست سنتی - مثل علی لاریجانی، حسن روحانی و علی 
کبر ناطق نوری - در جریان همین تقسیم بندی ها به نیرو های  ا
اصلاح طلب و معتدل نزدیک یا تبدیل شدند، اما اینکه فتاح 
کدام بخش از اصولگرایان را نمایندگی می کند - به رغم اینکه 
عضویت رسمی حزبی یا جناحی ندارد - شواهد نیز مانند اخباری 
که مرور کردیم، نشان می دهد که این نامزد احتمالی انتخابات 
ریاست جمهوری به جبهه پایداری نزدیک است. در سال ۱۴۰۲ 
که فتاح از بنیاد مستضعفان به ستاد اجرایی رفت و جای خود را 
به حسین دهقان داد، بحثی در خصوص جابه جایی نیرو های 
وابسته به جبهه پایداری در مجموعه تحت مدیریت فتاح نیز 
شنیده شد. این مساله و وارد کردن نیرو های پایداری به مجموعه 
تحت امر فتاح از آن جهت مورد توجه رسانه ها قرار گرفت که او 
معمولا اهل خانه تکانی کردن در مجموعه های تحت مدیریت 
خود نبوده و به تخصص اهمیت زیادی می دهد. به همین دلیل 
، از او به عنوان یک مدیر  نیز افرادی از اردوگاه های سیاسی دیگر
اجرایی نسبتاً موفق یاد می کنند. چرا که به طور معمول کارهایش 
کی  را به دور از حاشیه پیش برده است. شنیده ها و گمانه زنی ها حا
از آن است که سبد رای سعید جلیلی نسبت به انتخابات های 
پیشین تغییر خاصی نکرده است. برخی پایگاه رای جلیلی در 
انتخابات پیش رو را حدود ۶ میلیون برآورد می کنند که برای 
پیروزی کافی نیست. شاید با چنین شرایطی، عمر کاندیداتوری 
جلیلی در انتخابات ریاست جمهوری به پایان رسیده باشد و 
حداقل بخشی از پایداری - احتمالاً با محوریت صادق محصولی 
- قصد معرفی فتاح را داشته باشند که در عین ناشناس بودن از 
لحاظ تفکرات سیاسی، از لحاظ عملکردی شناخته شده تر است. 

 شانس فتاح چقدر است؟ 
مجلس  انتخابات های  در  مشارکت  خ  نر ماندن  ثابت  با 
یازدهم و دوازدهم در محدوده ۴۰ درصد و انتخابات سیزدهم 
ریاست جمهوری در محدوده ۴۸ درصد، باید دید که شخصیتی 
مثل فتاح می تواند بدنه رای ایدئولوژیک و تکلیف محور را به خود 
جلب کند یا نه. میزان مشارکت در انتخابات در کشورمان به صورت 
محسوسی کاهش پیدا کرده است و این حقیقت نیاز به بررسی و 
توجه جدی دارد. در انتخابات ۱۴۰۰ سیدابراهیم رئیسی با حدود 
۱۸ میلیون رای در رتبه نخست ایستاد. در همان انتخابات، 
محسن رضایی حدود ۳/5 میلیون رای آورد؛ در حالی که آرای 
باطله بیش از ۳ میلیون و ۷۰۰ هزار و ۱۳ درصد آرای ماخوذه بود. 
رئیسی در انتخابات ۱۳۹۶ نیز کم تر از ۱۶ میلیون رای آورد که تقریبا 
برابر با جمع آرای تمام کاندیدا های اصولگرا )محمدباقر قالیباف، 
کبر ولایتی( در انتخابات  سعید جلیلی، محسن رضایی و علی ا
گر این  ۱۳۹۲ بود که منجر به پیروزی حسن روحانی شد. بنابراین، ا
۳ انتخابات را مد نظر قرار بدهیم به این نتیجه می رسیم که بدنه 
کستری از دور انتخابات بیرون رفته و رای نیرو های  رای دهنده خا
ایدئولوژیک، تکلیف محور، در این گردونه باقی مانده است. همان 
طور که اصولگرایان حامی دولت خط ادامه راه رئیسی و شهید 
خدمت را کلید زده و پیگیری می کنند، احتمالاً تلاش آن ها حول 
این محور خواهد بود که سبد رای سیدابراهیم رئیسی را حفظ 
گر کاندیداتوری فتاح قطعی شود، احتمالا بازی رسانه ای به  کنند. ا
سمت شبیه سازی فتاح با رئیس جمهور فقید خواهد رفت. البته 
این بازی برای فتاح در صورتی کلید خواهد خورد که محمد مخبر 
وارد میدان نشود. چرا که او معاون سیدابراهیم رئیسی بوده و نقش 
گر خط  کلیدی در دولت سیزدهم داشته است. به همین دلیل ا
»ادامه مسیر رئیسی« بخواهد مد نظر قرار بگیرد، مخبر اولویت 
بیشتری نسبت به فتاح دارد. البته می دانیم که انتخابات مجلس 
و ریاست جمهوری با یکدیگر متفاوت هستند و زمین بازی آن، روند 
انتخاب نامزد ها و میزان علاقه مردم به شرکت در این انتخابات ها 
نیز با یکدیگر فرق دارد. اما به طور کلی نهاد انتخابات در کشور نیاز 
به آسیب زدایی دارد و هنوز مشخص نیست که مردم حتی با وجود 
احتمال اندک چینش کاندیدا های مختلف، تا چه اندازه در این 
رویداد مشارکت می کنند. از سوی دیگر باید ببینیم که سیدپرویز 
فتاح چه در رقابت درونی اصولگرایان برای معرفی کاندیدا و چه 
در صورت ورود به عرصه اصلی انتخابات چه شانسی در برابر 
مخبر و علی لاریجانی از دیگر چهره های این اردوگاه دارد. چرا که 
همان ناشناخته بودن او به نسبت سعید جلیلی و امکانی که برای 
معرفی اش برای یک چهره جدید وجود دارد، در برابر لاریجانی و 
مخبر به یک امتیاز منفی تبدیل می شود. چرا که آن ها در عرصه 
سیاسی چهره های جاافتاده و تاثیرگذاری هستند و همین امر 

ممکن است شانس فتاح را کاهش دهد. 

، کشور  گهانی رئیس جمهور  با توجه به درگذشت نا
پس از سه سال وارد فاز انتخابات ریاست جمهوری شده 
است؟ تحلیل شما از شرایط کنونی که به گمان بسیاری از 

کارشناسان حساس و تعیین کننده است چیست؟
خ داده  اتفاقی که در دولت های مختلف پس از انقلاب ر
این است که اولویت ها تغییر کرده و مسائلی در دستور کار 
دولت ها قرار می گیرد که دارای اولویت های مهمی نیستند. 
این وضعیت درباره اغلب دولت ها تا دولت آقای رئیسی 
وجود داشته است. در سال های اخیر وضعیت مدیریت 
کشور به شکلی بوده که ما تنها کشور را مصرف می کنیم و 
به آینده توجه نمی کنیم. ما باید به این نکته توجه کنیم 
که کشوری به نام ایران باید وجود داشته باشد و آباد باشد 
تا بتوانیم در آن زندگی کنیم. من نسبت به همه دولت ها 
و حتی دولت هایی که خودم نیز در آن حضور داشته ام 
این انتقاد را دارم و معتقدم که تنها کاری که ما می کنیم 
این است که ایران را مصرف می کنیم. نمونه آن نیز مصرف 
بیش از اندازه آب، برق انرژی و... است که در سال های اخیر 
ک کشور  بیش از گذشته بوده است. در شرایط کنونی خا
دچار فرسایش و فرونشست زمین و آب های زیر زمینی و 
اغلب رودخانه ها با پساب صنعتی و... آلوده شده و آینده 
خوبی از نظر زیست محیطی در انتظار ما نخواهد بود. این 
در حالی است که دولت هایی که روی کار آمده اند به این 
مسائل بی توجه بوده اند و اولویت هایی دیگری برای خود 
نظر می گیرند. این در حالی است که اولویت های دیگر را 
در آینده نیز می توان عمل کرد اما آنچه جبران ناپذیر است 
از بین رفتن سرمایه های طبیعی است که در کشور وجود 
دارد. به همین دلیل دولت آینده باید نسبت به این موضوع 
اهتمام جدی داشته باشد و اولویت های خود را در این 
گر به خوبی از همین منابع استفاده  زمینه قرار بدهد. ما ا
کنیم نیاز به سرمایه گذاری خارجی نخواهیم داشت. ما 
برای سرمایه گذاری خارجی و یا گرفتن وام های بین المللی 
با چالش های زیادی مواجه هستیم در حالی که خودمان 

سرمایه های کشور را از بین می بریم. 

جریان های  دغدغه  ین  مهم تر کنونی  شرایط  در   
که نهادهای نظارتی نسبت  ویکردی است  سیاسی ر
به انتخابات دارند که آیا مانند انتخابات1400 گزینه های 
کثری جریان های سیاسی رد صلاحیت خواهند  حدا
شد و یا فضا برای حضور چهره های سیاسی جریان های 
مختلف فراهم می شود به نظر شما فضای انتخابات آینده 

به چه سمتی خواهد رفت؟
من فکر می کنم تغییری در فضای سیاسی و نحوه انتخاب 
کاندیدای ریاست جمهوری به وجود نخواهد آمد. با این 
گر روش نیز تغییر کند و شورای نگهبان سعه صدر  وجود ا
زیادی هم در پیش بگیرد تغییری در وضعیت کشور به وجود 
گر به فرض شورای نگهبان هم تعطیل  نخواهد آمد. حتی ا
شود و گفته شود هر کسی دوست دارد در انتخابات کاندیدا 
شود نیز من فکر نمی کنم شرایط کشور تغییر کند. تا زمانی که 
هر کسی اعم از اصلاح طلب واصولگرا و از هر طیف سیاسی 
اعم از جبهه پایداری و... که دولت آینده را به دست بگیرد به 
سیاست های مهم و اولویت های کلیدی کشور توجه نکند 
و این اولویت ها کلیدی را در راس برنامه خود قرار ندهد به 

نظر من زیاد اهمیت ندارد که رئیس جمهور بعدی کشور چه 
کسی خواهد بود. ما باید به دنبال تشکیل دولتی باشیم که 
بتواند منابع کشور را حفظ و احیا کند و سرمایه های ملی را 
نگهداری کند. در چنین شرایطی کشور در مسیر توسعه و 
پیشرفت حرکت خواهد کرد وبه معنای واقعی در راستای 

تعالیم اسلامی خواهد بود. 

 طبق گفته شما در حالی که هر کسی رئیس جمهور 
شود همین وضعیت ادامه خواهد داشت پس برای اصلاح 

وضعیت موجود و بهبود شرایط چه باید کرد؟
باید برخی سیاست های کلی تغییر کند و به شکلی شود 
که در راستای استفاده بهینه از منابع کشور باشد. در غیر 
این صورت تفاوتی نمی کند چه کسی رئیس جمهور شود و یا 
دولت بعدی چه رویکردی را در پیش بگیرد. ما باید بپذیریم 
که در برخی سیاست های کلی دچار چالش هستیم و در 
سال های اخیر نیز به جای اینکه این چالش ها را مرتفع کنیم 
به شکلی عمل کرده ایم که وضعیت اصلاح نشده و در برخی 
موارد بدتر نیز شده است. در واقع روی برخی سیاست ها 
اشتباه اصرار داشته ایم که تحت هر شرایطی این سیاست ها 
باید اجرا شود. این در حالی است که نیاز نیست هر سیاستی 
به هر قیمتی در کشور اجرایی شود. سیاست هایی که در 
گذشته نیز نتیجه ای برای کشور به همراه نداشته و بلکه 

باعث آسیب نیز شده است. 

وها در فضای  تندر رفتارشناسی  از  زیابی شما  ار  
انتخابات آینده چگونه است؟ آیا تندروها اجازه می دهند 
یک رئیس جمهور معتدل و آینده نگر مدیریت قوه مجریه 

را به دست بگیرد؟
تندروها به دنبال این هستند که مرحله به مرحله جلو 
که مرحله اول برای آنها به دست آوردن ریاست  بروند 
مجلس بود که با شکست مواجه شدند و تنها۶۰ رأی به 
دست آوردند. شکست تندروها در مقابل آقای قالیباف در 

مجلس به خوبی نشان داد که تندروها تنها صدایشان بلند 
کثریت مردم ندارند. من معتقدم این  است و جایگاهی بین ا
وضعیت درباره انتخابات ریاست جمهوری نیز وجود خواهد 
گر کسی از جبهه پایداری کاندیدا شود بعید به نظر  داشت و ا
می رسد از اقبال اجتماعی برخوردار شود و بتواند به ریاست 
گر همان چهره های سنتی  جمهوری دست پیدا کند. حتی ا
مورد نظر جبهه پایداری نیز در انتخابات ریاست جمهوری 
حضور داشته باشند نمی توانند رأی کافی را به دست بیاورند. 
به نظر می رسد این گروه سیاسی بین اصولگرایان نیز دارای 
جایگاه مناسبی نیستند و به همین دلیل نمی توانند در 
جریان اصولگرایی نیز نقش تعیین کننده ای داشته باشند. 

نگهبان  و شورای  کمیت  کنونی حا آیا در شرایط   
این اجازه را به اصلاح طلبان می دهد که با کاندیدای 

کثری در انتخابات حضور داشته باشند؟ حدا
این اتفاق بستگی به رویکرد شورای نگهبان نسبت به 
گر شورای نگهبان سعه صدر  انتخابات آینده خواهد داشت. ا
خود را بالا ببرد و اجازه بدهد چهره های مطرح اصلاح طلب 
نیز در انتخابات حضور داشته باشند این احتمال وجود دارد 
کثری در انتخابات حضور  که جریان اصلاحات به صورت حدا
داشته باشد. البته من معتقدم جریان اصلاحات نیز به 
پوپولیسم دچار شده و از اهداف مهم و کلیدی خود فاصله 
گرفته است. اصلاح طلبان نیز در فضای سال های اخیر 
کشور برای اینکه از بقیه عقب نمانند رویکرد پوپولیستی 
در پیش گرفته اند و به همین دلیل بیش از آنکه به دنبال 
تحقق اهداف اصیل اصلاح طلبی باشند به دنبال روش های 
پوپولیستی هستند. با این وجود باز من معتقدم تا زمانی که 
گر یک اصلاح طلب هم  برخی سیاست های کلی تغییر نکند ا
به عنوان رئیس جمهور انتخاب شود تغییری در وضعیت 

کشور به وجود نخواهد آمد. 

 به چه میزان این احتمال وجود دارد که گزینه آینده 
ریاست جمهوری از دولت سیزدهم باشد و همان شیوه 

مدیریت کشور ادامه پیدا کند؟
با توجه به فضایی که در کشور وجود دارد من این احتمال 
را زیاد می دانم و معتقدم احتمال اینکه فردی مانند آقای 
مخبر که معاون اول آقای رئیسی بوده به ریاست جمهوری 
برسد وجود دارد. فضای تبلیغاتی و رویکردی که پس از 
گر  شهادت آقای رئیسی وجود دارد نشان دهنده این است ا
آقای مخبر کاندیدای ریاست جمهوری شود احتمال اینکه 
که در  کمیت و بدنه جریان اصولگرایی  مورد حمایت حا
گذشته از آقای رئیسی حمایت کردند وجود خواهد داشت. 
من معتقدم شرایط باید تغییر کند، اما نشانه هایی مبنی 
بر تغییر شرایط مدیریت کشور وجود ندارد و بلکه عده ای 
اصرار دارند با همان روش های گذشته کشور را مدیریت 
گر یک اصلاح  کنند. به همین دلیل نیز عنوان می کنم که ا
طلب نیز رئیس جمهور شود نمی تواند شرایط را اصلاح کند. 
این رویکرد نیازمند الزامات و تغییر نگرش هایی است که 
در شرایط کنونی مشاهده نمی شود. آقای قالیباف عنوان 
کردن کشور نیازمند تصمیم گیری های کلان و مهم است. 
این در حالی است که خود ایشآنکه رئیس مجلس هستند 

تصمیمات مهم و کلان نمی گیرد. 
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در شمارش آرای هیات رئیسه هم 
اشتباه شد؟

ادامه از صفحه 2
 همچنین بازشماری آرای نامزدهای ناظران 
هیأت رئیسه نیز گرچه با تغییر تعداد آرا یکی از 
منتخبان همراه بود اما تغییری در ترکیب نظّار 
ایجاد نشد و آقایان غلامرضا نوری قزلجه، علیرضا 
سلیمی و جلیل میرمحمدی میبدی که پیش تر 
اعلام شده بود، ناظران هیأت رئیسه هستند. 
در بازشماری مجدد آرا مشخص شد که دلیل 
اختلاف در تعداد آرای اعلامی، اشتباه نمایندگان 
شمارش کننده آرا در تجمیع آرا بوده؛ به نحوی که 
آرای شمارش شده در دو برگه، هنگام تجمیع دو بار 
محاسبه شده و باعث بروز این اختلاف در تعداد 
آرا شده است.« حمید رسایی که مانند مجالس 
هشتم و نهم اهل هیاهو را ترجیح می دهد، در 
تذکری به رئیس مجلس درباره انتخابات هیأت 
رئیسه گفت: »شما می گویید که نمایندگان آرا 
را شمارش کردند، سوال اصلی از همان هشت 
نماینده ای است که آرا را شمارش کرده اند، سوال 
اصلی از مدیرکل هیأت رئیسه مجلس است... 
باید مشخص شود چه کسی آرای نمایندگان را 
کبر رنجبرزاده در جلسه علنی  تغییر داده است!« ا
دیروز مجلس و قبل از ترک جایگاه هیات رئیسه 
گفت: صندلی هیات رئیسه با سایر صندلی های 
مجلس تفاوتی ندارد و این نمایندگان مجلس 
هستند که به مجلس اعتبار می دهند لذا جابه جا 
شدن صندلی ها مشکلی ایجاد نمی کند. وی 
ادامه داد: بعد از انتخابات هیات رئیسه، آقای 
کوچک زاده اعتراض نسبت به شمارش آرا داشت 
و رئیس مجلس دستور بازشماری آرا را صادر کرد 
حال اینکه این اتفاق در ۱۰۰ سال گذشته هم رخ 
نداده است. این نماینده مجلس یادآور شد: 
هیات رئیسه سنی مسئولیت صفر تا صد برگزاری 
انتخابات هیات رئیسه مجلس را به عهده دارد 
گر اعتراضی به آرای اعلامی وجود داشت  پس ا
باید همان زمان اعلام می شد. رنجبرزاده اضافه 
کدام از مواد آیین نامه اشاره ای  کرد: در هیچ 
درباره بازشماری آرا نشده است. وقتی تعرفه ها از 
صحن خارج شد دیگر بازشماری آن وارد نیست و 
نباید صورت گیرد. به هر حال رئیس مجلس برای 
آرامش بخشیدن به جامعه و نمایندگان دستور 
بازشماری را داد و در نهایت رای بنده و آقای 
پاپی زاده مساوی شد. وی گفت: طبق آیین نامه 
می توانم بگویم که بازشماری را نمی پذیرم چون 
در مجلس هم سوگند عضویت در هیات رئیسه را 
یاد کردم اما براساس پیام رهبری برای آغاز به کار 
مجلس دوازدهم، به این موضوع تمکین می کنم 
و معتقدم باید مجلس آرامش بخش، امید آفرین 
و دعوت کننده به همدلی باشد. رنجبرزاده در 
نهایت به پاپی زاده برای حضور در هیات رئیسه 
تبریک گفت. روز پنجشنبه عباس پاپی زاده گفت: 
با توجه به اعتراضی که برخی داوطلبان انتخابات 
هیات رئیسه به نتایج شمارش آرا داشتند تصمیم 
به بازشماری آرا گرفته شد که در نتیجه بازشماری 
در بخش انتخاب دبیران هیات رئیسه یک تغییر 
به دنبال داشت. وی ادامه داد: بعد از بازشماری 
آرا داوطلبان کرسی دبیری هیات رئیسه بنده 
عباس پاپی زاده به عنوان یکی از ۶ دبیر هیات 
رئیسه مجلس از سوی نمایندگان محترم برای 
عضویت در هیات رئیسه انتخاب شدم. گفتنی 
است دربازشماری صورت گرفته آرای غلامرضا 
نوری قزلجه در بازشماری ۳۱ رای کاهش پیدا کرد و 
به عدد ۸۹ رسید. آرای علیرضا سلیمی )۸۲( و جلیل 
میرمحمدی میبدی )۶۱( نیز صحیح شمارش 
شده و بدون تغییر ماند. انتخابات هیات رئیسه 
مجلس دوازدهم در اجلاسیه اول، روز سه شنبه 
)۸ خرداد ماه( در صحن علنی مجلس برگزار شد؛ 
انتخاباتی که مهر مدعی شد نمایندگان متعددی 
در آن شرکت کرده و برای رسیدن به کرسی ها حتی 

کت پخش می کردند.  ترا

بازگشت جمیله علم الهدی به دانشگاه
درخواست ویژه هسر شهید رئیسی  

از خاخام یهودی چه بود؟
همسر شهید ابراهیم رئیسی به محل تدریس 
خود دانشگاه شهید بهشتی بازگشت. عبدالحسین 
خسروپناه، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، 
اعضا و مدیران این دبیرخانه برای تسلیت به 
جمیله علم الهدی همسر شهید ابراهیم رئیسی 
در دانشگاه شهید بهشتی، محل تدریس وی 
گردهم آمدند. آنها ضمن گرامیداشت یاد شهدای 
این حادثه به جمیله علم الهدی، دبیر ستاد تعلیم 
و تربیت شورای عالی انقلاب فرهنگی تعزیت گفتند. 
همچنین  جمیله علم الهدی، استاد دانشگاه 
بزرگداشت  مراسم  حاشیه  در  بهشتی  شهید 
شهادت رئیس جمهور در دیدار با خاخام یهودی 
گفت: کشور ما تحریم است و بزرگترین تحریم، 
تحریم رسانه ای است که پیام ها به درستی منتقل 
نمی شوند و مردم دنیا نمی دانند در ایران چه 
گوهرهایی وجود دارد؛ علم، فرهنگ، اعتقادات 
و ارتباطات انسانی که در ایران تولید شده، مردم 
دنیا از آن بی خبرند. بنا بر روایت مهر، وی با اشاره 
به اینکه تصویری که از اسلام به دنیا مخابره شده، 
تصویر واقعی نیست، افزود: امپراتوری رسانه ای 
اسلام را آمریکایی به دنیا معرفی کرده به همین 
دلیل برخی اسلام را دوست ندارند. وی گفت: اسلام 
ناب و اسلام واقعی از نگاه رهبر انقلاب حضرت 
آیت الله خامنه ای و آیت الله رئیسی را به دنیا مخابره 
کنید. علم الهدی در ادامه گفت: این در حالی است 
آیت الله رئیسی با عمل و گفتار خویش زاویه های 
جدیدی از اسلام را معرفی کرد. او از خاخام یهودی 

خواست این پیام را به گوش دنیا برساند.

سیدمصطفی هاشمی طبا در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

جبهه پایداری جبهه پایداری 
  

 در انتخابات ریاست جمهوری در انتخابات ریاست جمهوری
  شکست خواهد خوردشکست خواهد خورد

آرمان ملی- احسان انصاری: آیا فضای انتخابات ریاست جمهوری 
برای حضور اصلاح طلبان فراهم خواهد شد یا اینکه نهادهای نظارتی 
دوباره به همان روش قبلی حرکت خواهند کرد؟ با توجه به اینکه پس از 
درگذشت شهادت گونه رئیس جمهور فضایی در کشور به وجود آمده 
که مسیر وی باید دنبال شود آیا این احتمال وجود دارد که رئیس جمهور 
بعدی کشور از دل دولت سیزدهم بیرون بیاید؟ »آرمان ملی« برای پاسخ 
به این سوالات و تحلیل و بررسی فضای انتخابات آینده با سیدمصطفی 
هاشمی طبا گفت وگو کرده است. هاشمی طبا معتقد است: » من فکر می کنم 
تغییری در فضای سیاسی و نحوه انتخاب کاندیدای ریاست جمهوری به 
گر روش نیز تغییر کند و شورای نگهبان  وجود نخواهد آمد. با این وجود ا
سعه صدر زیادی هم در پیش بگیرد تغییری در وضعیت کشور به وجود 

گر به فرض شورای نگهبان هم تعطیل شود و گفته شود  نخواهد آمد. حتی ا
هر کسی دوست دارد در انتخابات کاندیدا شود نیز من فکر نمی کنم شرایط 
کشور تغییر کند. تا زمانی که هر کسی اعم از اصلاح طلب واصولگرا و از هر 
طیف سیاسی اعم از جبهه پایداری و... که دولت آینده را به دست بگیرد به 
سیاست های مهم و اولویت های کلیدی کشور توجه نکند و این اولویت ها 
کلیدی را در راس برنامه خود قرار ندهد به نظر من زیاد اهمیت ندارد که 
رئیس جمهور بعدی کشور چه کسی خواهد بود. ما باید به دنبال تشکیل 
دولتی باشیم که بتواند منابع کشور را حفظ و احیا کند و سرمایه های ملی را 
نگهداری کند. در چنین شرایطی کشور در مسیر توسعه و پیشرفت حرکت 
خواهد کرد وبه معنای واقعی در راستای تعالیم اسلامی خواهد بود.« در 

ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

نهادهاینظارتیاجازهبدهنداصلاحطلبان

انتخاباتحضور کثریدر بهصورتحدا

داشتهباشند

تندروها بــه دنبال این هســتند کــه مرحله 
بــه مرحله جلــو بروند کــه مرحلــه اول برای 
آنها بــه دســت آوردن ریاســت مجلس بود 
که با شکســت مواجه شــدند و تنهــا60 رأی 
بــه دســت آوردنــد. شکســت تندروهــا در 
مقابل آقــای قالیباف در مجلــس به خوبی 
نشان داد که تندروها تنها صدایشان بلند 
کثریت مردم ندارند.  است و جایگاهی بین ا
من معتقدم این وضعیت دربــاره انتخابات 
ریاست جمهوری نیز وجود خواهد داشت 
گر کســی از جبهه پایداری کاندیدا شــود  و ا
بعیــد بــه نظــر می رســد از اقبــال اجتماعــی 
برخوردار شود و بتواند به ریاست جمهوری 

دست پیدا کند

گاهی نو در  وزیر پیشین امور خارجه در گفت وگو با شماره ۴ کتابنامه آ
پاسخ به سؤال محمد قوچانی، صاحب امتیاز و سردبیر این مجله گفت: 
من بندبازی بلد نیستم. ضمن اینکه معتقد به بده بستان هستم؛ معتقد 
به بندبازی نیستم. من اصولی دارم و معتقدم که با این اصول نمی توانم کار 
کید بر اینکه »یقیناً اصلاح طلب نیستم«، در پاسخ به اینکه  کنم. ظریف با تأ
گر تکنوکرات  آیا یک تکنوکرات خنثی است یا به راه سوم اعتقاد دارد، گفت: ا
خنثی بودم که با هر دوی آن ها )اصلاح طلبان و اصولگراها( می ساختم. اینکه 
هر دو من را زدند، نشان می دهد خنثی نیستم. من راه سوم را در حد یک 
کنشگر اجتماعی یا کنشگر مدنی می بینم و هزینه آن را هم دارم می پردازم. 
خنثی نیستم ولی معتقدم این کنشگری باید در شرایطی پیش رود که به 
نفع جامعه باشد.  او افزود: کار شدنی در کشور ما اصلاح فکر است.ظریف در 
گر می خواست رئیس جمهور شود، برجام بهتر حفظ  پاسخ به این سؤال که ا
نمی شد؟، گفت: فکر نمی کنم. اتفاقاً آن هایی که تخریب می کردند می گفتند 
دروغ می گوید، می خواهد رئیس جمهور شود. علیرغم همه گفته های من 

همین که می گفتند ظریف می خواهد رئیس جمهور شود باعث شد قانون 
اقدام راهبردی مجلس را تصویب کنند.  او درباره نامه ای که بهار ۱۴۰۰ نوشته 
کید کرده بود قطعاً نامزد ریاست جمهوری نمی شود اما اجازه دهند  و در آن تأ
برجام را به سرانجام برساند، توضیح داد: نامه را نوشتم چون معتقد بودم 
وظیفه تاریخی من به انجام رساندن برجام است. در این مسیر انعطاف هایی 
هم داشتم. ظریف در این گفت وگو که درباره انتشار کتاب خاطراتش »پایاب 
شکیبایی« و به تعبیر او »وصیت نامه سیاسی من در حوزه سیاست خارجی« 
انجام شد، گفت: بیشترین حمایت را از حماس در هفت ماه گذشته در بیرون 
از دولت، من و معاون وزارت خارجه در دوره من، آقای جابری انصاری کردیم. 
آقای احمدی نژاد چیزی نگفته است، کسی که منکر هولوکاست بود. سران 
مقاومت رابطه من با خودشان را می دانند. چرا من از طرف آمریکا و کانادا 
تحت تحریم هستم و دوستان نیستند؟ چرا وقتی من کنار رفتم، نتانیاهو 
می گوید شکر که از شر او راحت شدیم؟ این ها می دانند که من روی نقاط قوت 

جمهوری اسلامی می ایستم.

ظریف: 
معتقد به بده بستان 
هستم نه به بندبازی 


